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Vabilu na delavnico se je kljub 
neprijetnemu vremenu odzvalo 
veliko novih znanj željnih ude-
ležencev, in organizatorji so bili 
z odzivom zadovoljni. Janez 
Gačnik iz Zavoda Jabolko je 
uvodoma predstavil zgodovinski 
pogled na visokodebelne pašne 
sadovnjake. Udeleženci delavnice 
so se spomnili, da so v njihovih 
mladostnih letih prevladovali rav-
no takšni sadovnjaki, pod kateri-
mi se je pasla živina. Predavatelj 
je nato predstavil načrt podobne 
zasaditve na Jernejevi kmetiji. Pri 
načrtovanju sadovnjaka je treba 

»S postavitvijo kotičkov za ponovno 
uporabo po celi Sloveniji se bliža-
mo k prehodu na krožno ravnanje 
z električno in elektronsko opremo 
tudi v vaših občinah. Seveda je še 
vedno na prvem mestu pravilno lo-
čevanje e-odpadkov (torej aparatov, 
ki ne delujejo več), poskrbeti pa mo-
ramo tudi, da bi bilo teh odpadkov 
čim manj. Če odslužene in še delu-
joče aparate predajamo v ponovno 
uporabo, jim podaljšujemo življenj-
sko dobo in posledično ustvarjamo 
manj e-odpadkov,« je povedal di-
rektor družbe ZEOS Emil Šehić.

Še uporabna električna in elektron-
ska oprema predstavlja od eno- do 
dvoodstotni delež med zbranimi 
e-odpadki, ki končajo v predela-
vi materiala. Tako jim skrajšamo 

Kotiček za oddajo še delujočih 
aparatov tudi v Postojni

V okviru projekta Life Spodbujamo e-krožno pod sloganom #Še sem 
uporaben! je na različnih koncih Slovenije postavljenih že 40 kotičkov za 
oddajo še delujočih aparatov. Družba Zeos ga je skupaj s projektnima par-
tnerjema Zbornico komunalnega gospodarstva pri GZS in podjetjem TSD 
ter lokalnim partnerjem Publikus postavila tudi v Zbirnem centru Postojna. 
Pri njegovi simbolični predaji je sodeloval župan Igor Marentič. Projekt 
sofinancirata Ministrstvo za okolje in prostor RS ter Evropska komisija.

življenjsko dobo in prispevamo k 
večji porabi ter onesnaževanju na-
ravnih virov. Župan Igor Marentič 
je ob simbolni predaji kotička izrazil 
podporo tovrstnim okoljevarstve-
nim akcijam. »Vsi se zavedamo, da 
je odpadkov preveč in da smo v 
dobi velike potrošnje, ko ogromno 
stvari roma na odlagališče, mogo-
če še delujočih ali potrebnih zgolj 
manjših popravil. Upamo, da bodo 
ljudje pravilno prepoznali namen 
kotička za ponovno uporabo in ga 
ne bodo razumeli le kot dodatno 
možnost, da se znebijo reči, ki jih 
ne potrebujejo,« je naglasil.

V kotiček, označen z rumeno ta-
blo, lahko oddamo pralne stroje, 
hladilnike, zamrzovalnike, namizne 
in prenosne računalnike, zabav-

no elektroniko, male gospodinjske 
aparate, igrače, mobilne telefone, 
zvočnike, TV z ravnim zaslonom z 
daljincem, LCD monitorje, krožne 
žage, vrtalnike, glasbene stolpe, se-
salnike in ostale primerne aparate 
na elektriko ali baterije. Pomemb-
no je, da so aparati še delujoči, ne-
poškodovani in varni za uporabo. 
Podjetje TSD v postopku priprave 
za ponovno uporabo preveri nji-
hovo funkcionalnost in električno 
varnost ter jih vrne na trg po pri-
merni ceni ali pa jih podari. Seznam 
aparatov je objavljen tudi na spletni 
platformi krožnega gospodarstva 
www.zeos.si, organizatorji pa na-

Delavnica o novi kmetijski praksi in 
pašnih sadovnjakih
Prvo marčevsko soboto je na kmetiji Jernejevi na Slavinjah pri Hrušev-
ju potekala delavnica v okviru projekta Visokodebelni pašni sadovnjaki 
kot nova kmetijska praksa. Na delavnici so predstavniki štirih kmetij, 
vključenih v navedeni projekt, predstavili novo znanje in izkušnje, ki so 
jih pridobili z vzpostavitvijo visokodebelnih pašnih sadovnjakov.

upoštevati lego ter pogledati, katero 
sadje že raste v bližini, in raziskati, 
katero uspeva na področju najbolje. 
Pred zasaditvijo je nujno treba opra-
viti analizo zemlje in ob upoštevanju 
njenih izsledkov se izdela večletni 
gnojilni načrt. Analizo so prvotno 
opravile vse štiri v projektu sodelu-
joče kmetije. Na dveh so ugotovili 
izrazito pomanjkanje fosforja, ta pa 
je nujno potreben za opraševanje 
rastlin in dober koreninski sistem. 
Upoštevati moramo še razdalje med 
sadikami, različno kakovost podlage 
in izbrati odporne sorte, saj se viso-
kodebelnih dreves ne škropi. 

V okviru projekta je bila predsta-
vljena pilotna zasaditev sadovnjaka 
na kmetiji Jernejevi; predstavljeni 
sta bili tudi oskrba in vzdrževanje 
enoletnih sadik. Ob zaključku de-
lavnice je Janez Gačnik predstavil 
orodje za obrezovanje in izčrpno 
demonstriral prikaz reza sadnega 
drevja na starejših drevesih. Večina 
udeležencev je priznala, da si sami 
nikoli ne bi upali tako neusmiljeno 

zarezati v svoje drevo.
Ključne informacije o projektu, 
partnerjih ter njegovih ciljih in 
rezultatih je podala Tamara Ur-
bančič, sovoditeljica delavnice. 
Aktivnosti projekta so sofinanci-
rane iz Evropskega kmetijskega 
sklada za razvoj podeželja.

Besedilo in fotografija: Marino 

Samsa.

meravajo v letošnjem letu prodaj-
no mrežo razširiti z vključevanjem 
lokalnih centrov ponovne uporabe. 
Direktor podjetja Publikus Igor 
Petek je poudaril, da želijo naredi-
ti še korak naprej in podobno mo-
žnost skupaj z lokalnimi partnerji 
ponuditi tudi pri drugih vrstah še 
uporabnih predmetov ter tako zbra-
ne ponuditi lokalni javnosti.

Sicer pa k večji trajnosti aparatov 
najbolj prispevamo tako, da jih po-
skušamo uporabljati čim dlje. 

Besedilo: Ester Fidel; fotografija: arhiv 

družbe Zeos.

Postojnski župan Igor Marentič je skupaj z direktorjem Publikusa 
Igorjem Petkom in direktorjem družbe Zeos Emilom Šehićem 
simbolično oddal aparat v kotiček za ponovno uporabo.

Janez Gačnik iz Zavoda Jabolko je na delavnici za obrezovanje 
drevja delil svoje znanje in izkušnje.
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